
(COLOR) - Pub: ANDORRA-ND  Doc: 00695Z  Red: 60%  Ed: Primera EDICION  Cb: 00  Enviado por:  
Dia: 21/02/2009 - Hora: 20:35

el Periòdic d’AndorraPolítica
DIUMENGE

22 DE FEBRER DEL 20096

b b

JORNADA DE TREBALL ENTRE LLUÍS MARIA DE PUIG I MEMBRES DEL PARTIT SOCIALDEMÒCRATA

Europa insta a l’acompliment de la
Carta Social vist l’«endarreriment»

MARC RODRIGUEZ*
ANDORRA LA VELLA

33 Lluís Maria de Puig i Jaume Bartumeu, durant la compareixença posterior a la reunió, ahir al migdia.

TONY LARA

El president de
l’assemblea del COE
no accepta les «raons
burocràtiques»

Bartumeu remarca
la importància de
l’«adaptació» als
estàndards europeus

L
a visita oficial al Principat
realitzada divendres del pre-
sident de l’Assemblea Parla-
mentària del Consell d’Euro-

pa (COE), Lluís Maria de Puig, que es
va apropar tant a la Casa de la Vall
com al comú de la capital i al Go-
vern, va donar pas ahir a una «parti-
cular estada», en aquest cas, «amb
els meus amics polítics, que són els
socialdemòcrates». Així, el senador
socialista per Girona va abordar en
una reunió de treball amb una dele-
gació del Partit Socialdemòcrata (PS)
i l’Aternativa, encapçalada pel candi-
dat Jaume Bartumeu, l’encaix an-
dorrà amb Europa. Una matèria en
la qual, precisament, De Puig va ins-
tar seriosament a l’acompliment de
la Carta Social Europea, vist el seu
«endarreriment».

El president de l’assemblea del
COE va reiterar ahir la demanda
que «Andorra s’impliqui tant com
pugui», implementant els esforços,
per aconseguir entregar a temps els
informes sobre l’aplicació de la Car-
ta Social, especialment importants
per refermar el compromís del Prin-
cipat amb diversos compromisos
com ara la no-discriminació per raó
de sexe en el treball, fet que, segons
de Puig, no es respecta a Andorra.
En aquest sentit, i pel que fa a les
«raons burocràtiques» que, segons
De Puig, s’han aportat des del Go-
vern, el representant europeu va
afirmar no poder-les acceptar, ja

que «no és un bon argument», de
forma que «cal anar més de pressa».

El conseller del Grup Parlamenta-
ri Socialdemòcrata, Vicenç Alay, que
el dijous passat va presentar al Con-
sell General l’endarreriment del se-
gon informe sobre l’aplicació de la
Carta Social Europea, va afirmar
que «no és anecdòtic» i que «mostra
la manera de fer d’aquest Govern,
que no posa atenció a les seves obli-
gacions». Alay va reiterar també la
gravetat de les valoracions negatives
en àmbit europeu per aquest retard,
recordant que «l’informe de valora-
ció recrimina el país per no respec-
tar els terminis».

EL FUTUR PASSA PER EUROPA / El can-
didat socialdemòcrata, Jaume Bartu-
meu, va anunciar ahir que «la cam-
panya electoral haurà de tractar
molt l’adaptació d’Andorra als
estàndards europeus», de forma que
la visita de «l’amic i company de la
Internacional Socialista» va servir
per intercanviar impressions del pa-
norama actual. Una perspectiva que,
segons De Puig, indica «un canvi»,
donada la circumstància que fins i
tot «quasi tots els liberals m’ho han
dit i repetit durant el dia tres o qua-
tre vegades», unes declaracions que
contrasten fortament amb la cordia-
litat mostrada en la visita oficial. La
cordialitat de la visita oficial de di-
vendres.

De Puig va afegir-hi que «és evi-
dent que hi ha un clima de tots cos-
tats que dóna a entendre que hi
haurà uns resultats una mica dife-
rents» a les pròximes generals, dei-
xant entendre el seu convenciment
que l’Alternativa podria ser l’opció
guanyadora. Precisament per acon-
seguir aquest relleu al capdavant del
Govern, Bartumeu va donar ahir un
pas més en la línia d’una aproxima-
ció europea en la qual, tal com va ar-
gumentar De Puig, «també hauran
de definir dins Europa quin model»,
i no només Andorra.

«IMPLICACIÓ» SOCIALDEMÒCRATA / De
Puig no va prescindir ahir d’elogis al
seu company ideològic Bartumeu,
del qual va afirmar que sobresortia
«per davant de tots els parlamenta-
ris andorrans» mentre va participar
al Consell d’Europa, «amb molta
presència, molta responsabilitat i
molt treball en diferents informes»,
un fet que va contribuir a «demos-
trar que Andorra és activa i potent».

El president de l’assemblea del
COE va recordar, tal com havia ex-
pressat divendres, que la imatge de
paradís fiscal del país és «una in-
justícia i una exageració», tot i que
va esgrimir que «els deures s’han de
fer», assenyalant l’«aixecament del
secret bancari» com a la clau. H
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El secret bancari,
novament demanat
per la comunitat
internacional

33 Tal com ahir va reiterar De
Puig en la segona jornada de la
seva visita –en aquest cop ex-
traoficial i de treball amb els
companys de la Internacional
Socialista–, l’aixecament del se-
cret bancari seria una premissa
totalment necessària per a la mi-
llora de la imatge andorrana i la
sortida de la llista de paradisos
fiscals. I precisament entorn
d’aquests paradisos girarà avui,
a Berlín, la reunió preparatòria
per a la cimera del G-20 del 2
d’abril de Londres. D’aquesta
trobada, avui, molt s’haurà de
parlar en relació als paradisos
fiscals, on Berlín i París posaran
l’accent quant a la seva denún-
cia. A més, els dirigents euro-
peus consagraran les seves reu-
nions a la regulació dels mercats
financers o a abordar els plans
d’ajuda a fabricants nacionals.

ANA

33 Un dels moments de la reunió de De Puig amb la delegació.

Proposta ferma per procedir a la
despenalització de l’avortament
b

M. R.
ANDORRA LA VELLA

El líder del PS referma
el compromís en aquest
punt al programa

Un dels punts en què el president
de l’Assemblea Parlamentària del
COE, Lluís Maria de Puig, va incidir
ahir va ser en la despenalització de
l’avortament, en la línia dels
acords presos recentment a l’orga-
nisme europeu per regular aquesta
pràctica i en el qual hi va haver
«una gran conformitat». De Puig va
recordar que «seria molt interes-
sant» que Andorra adquirís aquests
articulats de cara al fet que les do-
nes que «es veuen abocades a
aquest drama» no acabin a la presó
o a avortar fora de les fronteres
dels seus països.

Va ser en aquest moment quan
Bartumeu va prendre el relleu de
les paraules del seu company de la
Internacional per recordar que el
programa del PS inclou aquesta
proposta –la despenalització de
l’avortament– com una eina per
tal que les dones que s’han de sot-
metre a aquesta pràctica no siguin
considerades unes «delinqüents».

EL CAMÍ DE LES CONVENCIONS / De
Puig va demanar ahir que Andorra
continuï i intensifiqui el camí de
les ratificacions de les «moltes con-
vencions no signades». Sota la pre-
missa que es tracta de «compromi-
sos» –a diferència de les conven-
cions de Nacions Unides, que «no
tenen seguiment»–, el represen-
tant europeu va recordar que

aquests acords impliquen «fins i
tot l’arribada d’inspectors» per ga-
rantir el seu compliment, fet que
demostra la importància i com-
promís que suposaria per al Princi-
pat avançar en aquest camí.

De Puig va recordar que «que-
den una colla de convencions» per
ratificar –a banda del retard ja es-
m e n t a t d e l a l a C a r t a d e l e s
Llengües Minoritàries o la Carta So-
cial Europea–, com ara el Conveni
sobre el Tràfic d’Éssers Humans, la
signatura del qual seria «molt inte-
ressant» i que abordaria diferents
tipus de tràfic com ara el dels em-
brions o la utilització dels infants

per al trasplantament d’òrgans, de-
lictes que, d’altra banda, no són
pràcticament representatius al Prin-
cipat.

PRO BANC DE DESENVOLUPAMENT / Fi-
nalment, i després de la invitació a
integrar el Banc Europeu que la mi-
nistra d’Afers Exteriors, Meritxell
Mateu, va considerar difícil per
l’aportació econòmica inicial que su-
posaria –tot i que De Puig afirmava
divendres que «no suposaria ni un
duro»–, el representant va recordar
que es tractaria d’una fiança total-
ment recuperable, i no a fons per-
dut, interessant per al Principat. H


